
داروی ترک اعتیاد
بسياری از عطاری ها تابلو ترک اعتياد آن هم صددرصد 
تضميني را روی شيشه مغازه های خود زده اند. به هر حال بايد 
اين موضوع روشن شود که آيا عطاري ها مجاز به اين کار هستند 
يا خير و در صورت پاسخ منفي،  بايد از طريق قانوني و به سرعت 
به اين موضوع رسيدگي کنند تا از سوءاستفاده چنين شغل هاي 
کاذبي جلوگيري شود. به نظر مي رسد مسئولان وزارت 
بهداشت هنوز فرصت رسيدگي به اين موضوع را پيدا نکرده اند 

از مسئولان تقاضای رسيدگی داريم. 
یک شهروند از تهران

 رتبه بندی شامل حالمان نشد!
 جمعی از معلمان حق التدريسی، گفته اند: به خاطر تعلل 
اداره های آموزش و پرورش در استان هايی مثل لرستان و 
کرمان وبه بهانه  نيامدن مجوز از سوی وزارتخانه  آموزش و 
پرورش، احکام معلمان بعد از عيد صادر شد. حالا از آموزش 
و پرورش نامه آمده که رتبه بندی شامل حال کسانی 
که احکام شان بعد از عيد آمده نمی شود!اين معلمان که 
اواخر سال گذشته به عنوان معلمانِ مرحله  سوم مدتی 
روبه روی مجلس و سازمان آموزش و پرورش جمع شده 
بودند و بعد از مدتی بالاخره توانستند مجوز استخدام خود 
را بگيرند، توضيح داده اند که: ما حدود ۱۲هزار و هشتصد 
معلم حق التدريس بوديم که با وجود داشتن تمام شرايط 
استخدامی و در حاليکه دوره  دانشگاه فرهنگيان را گذرانده 
و از آزمون اصلح نيز با موفقيت عبور کرده بوديم، آموزش 
و پرورش با استخدام ما مخالفت می کرد، اما بعد از پيگيری 
و اعتراض بالاخره با پيمانی شدنمان موافقت شد. آن ها در 
تماسی که با خبرگزاری کار ايران داشته اند، ادامه داده اند: 
به خاطر تعلل اداره های آموزش و پرورش در استان هايی 
مثل لرستان و کرمان و…  به بهانه  نيامدن مجوز از سوی 
وزارتخانه  آموزش و پرورش، احکام معلمان بعد از عيد در 
ماه های فروردين و ارديبهشت ماه صادر شد. اين معلمان، 
گفته اند: حالا در کمال ناباوری، از آموزش و پرورش نامه 
آمده که رتبه بندی شامل حال کسانی که احکامشان 
بعد از عيد آمده نمی شود! به گفته آن ها: زمانی، به خاطر 
اينکه دانشگاه فرهنگيان نمی توانست برای همه  معلمان 
حق التدريسی يکجا دوره  آموزشی بگذارد، ما را به سه گروه 
تقسيم کردند، کسانی که گروه آخر بودند برای طی کردنِ 
مراحل استخدام به مشکل خوردند. اين درحالی بود که ما 
با دو گروه اول هيچ تفاوتی نداشتيم، حالا از همين گروه 
سوم عده ای پيش از عيد حکمشان خورده و عده ای بعد 
از عيد. هيچ فرقی بين هيچ کدام از ما نيست بلکه به خاطر 
تعلل اداره های آموزش و پرورش در اين استان ها احکام 
دير صادر شده است. گفتنی است؛ در سال ۸۸ طرحی با 
عنوان »تعيين تکليف استخدام معلمان حق التدريسی و 
آموزشياران نهضت سوادآموزی« به تصويب رسيد که بر 
اساس اين طرح، معلمان حق التدريسی بعد از گذراندن 
دوره ای در دانشگاه فرهنگيان می توانستند به استخدام 
وزارت آموزش و پرورش دربيايند. بيش از ده سال طول 
کشيد تا اين طرح اجرا و معلمان به استخدام آموزش و 
پرورش در بيايند. معلمان حق التدريس با اشاره به اين زمانِ 
طولانی، گفته اند: حالا که بعد از سال ها کار با حقوق ناچيز و 
در شرايط سخت، بالاخره احکام مان آمده ما را از رتبه بندی 
هم محروم کرده اند! آن ها می گويند: می توانيم به ديوان 
عدالت اداری شکايت کنيم و مطمئنيم ديوان به نفع ما رأی 

خواهد داد اما اين کار زمان بر است. 

   پیگیری ها تا حصول نتیجه 
ادامه خواهد داشت

پيرو درج مطلبی در تاريخ۱40۱/9/۱۲ تحت عنوان 
مسموميت ها در دانشگاه ها ادامه دارد« جوابيه ای از طرف 
سرپرست اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، تحقيقات 
و فناوری به دفتر روزنامه ارسال شده که بدين شرح است: 
در خصوص بيماری گوارشی دانشجويان دانشگاه های 
صنعتی اصفهان، صنعتی اراک و خوارزمی به اطلاع 
دانشگاهيان و ملت شريف ايران می رساند: به دنبال بروز 
بيماری گوارشی تعدادی از دانشجويان دانشگاه های 
صنعتی اصفهان، صنعتی اراک و خوارزمی »پرديس 
کرج« نظر به اهميت سلامت دانشجويان از ابتدای بروز 
اين بيماری اقدامات نظارتی و پيگيری مسائل به وجود 
آمده را در اين دانشگاه ها دنبال نموده و تا حصول نتيجه 
نيز ادامه خواهد داد. با توجه به شيوع بيماری های تنفسی و 
گوارشی در فصل پاييز، با پيگيری های انجام شده اقدامات 
نخستين؛ اعم از آزمايش های مختلف از آب آشاميدنی و 
غذای دانشجويان و همچنين نمونه برداری های انسانی 
صورت گرفته است که نتايج آن در دست بررسی است، 
تحقيقات اوليه پاتولوژيست ها حاکی از احتمال منشأ 
ويروس يا باکتريايی اين بيماری گوارشی است و منتظر 
دريافت نتيجه آزمايش های انجام شده هستيم. اين سازمان 
با تشکيل کميته ای متشکل از کارشناسان و متخصصان 
مرتبط ضمن بررسی همه جانبه و بازديد ميدانی از 
دانشگاه های مذکور، برنامه ريزی و اقدامات لازم را آغاز 
نموده است؛ لذا هم اکنون شرايط دانشگاه ها در حالت 
پايدار بوده و همکاران ما با هماهنگی دانشگاه های علوم 
پزشکی مربوطه بر کليه فرايندهای تهيه، طبخ و توزيع غذا 
نظارت دارند. در همين راستا، سازمان امور دانشجويان 
به دانشگاهيان محترم و خانواده  گرانقدر دانشجويان 
ضمن تاکيد بر حفظ آرامش و عدم توجه به شايعات، 
اين اطمينان را می دهد که متخصصان حوزه سلامت و 
مسئولين دانشگاه ها در تلاش هستند تا ضمن جلوگيری 
از تکرار اين گونه اتفاقات با جديت پيگيری علل و عوامل 

اين حادثه باشند. 
نداشفیعی-  سرپرست اداره کل روابط عمومی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری

  آرمان ملی: اوضاع اقتصادی و وضعيت 
معيشت به جايی کشيده شده که در مواردی 
که مسئولان گزارش و تاييد کرده اند سرقت از 
پله های برقی )قطعات فلزی پله يا تجهيزات 
تابلوهای برق مربوط به پل های مکانيزه( سطح 
شهر گزارش شده و جالب اينکه به جای اينکه 
اينگونه سرقت ها تلنگری در ذهن مسئولان 
ايجاد کند که لابد يک جای کار خودشان در 
تامين معاش ايراد و اشکال دارد از اين واژه ها 
و جملات استفاده می کنند: »دزدها بلای جان 
پله برقی ها شده اند!« البته اين نوع از سرقت، در 
سال های گذشته نيز در لابه لای اخبار حوادث، 
گزارش شده و به گفته مسئولان، پيش از اين 
هم »شاهد انتشار خبرهايی از دزديده شدن 
تجهيزات پل های مکانيزه مناطق مختلف 
پايتخت بوده ايم.« نمونه سرقت های اينچنين 
نظير سرقت آيفون های تصويری از مقابل در 
منازل، سيم های برق، صندوق های صدقات 
و خلاصه هرچيزی که بشود آبش کرد خيلی 
پيشتر از قطعات پله های برقی رواج پيدا کرده 
بود. اينکه مسئولان يا حتی برخی شهروندان 
اين گونه سرقت ها را توسط افراد معتاد و برای 
تامين مواد مخدر و موارد ديگری از اين دست 
می دانند، هرچند که بحث اعتياد و نحوه 
رسيدگی و نوع نگاه به آن خود در جايگاه 
ويژه ای بايد مورد بررسی قرار بگيرد، اما واقعا 
هستند انسان هايی که در همين شهر و بيخ 
گوش مقام های مسئول و ساير همشهری های 
خود زندگی می کنند اما از تامين معاش خود 
و خانواده شان ناتوانند. اشاره آنکه چندی پيش 
همين صدا و سيما با مردی که به وسيله يک 
اسلحه پلاستيکی از يک بانک مقداری پول 
دزديده بود و در حاليکه چشمانش بسته بود 
رو به خبرنگار حوادث اين سازمان گفته بود 
که اولين جايی که پس از سرقت رفته مغازه ای 

برای خريد شيرخشک فرزندش بوده!
 با قمه به نگهبان پله برقی حمله و 

قطعات آن را دزده اند!
خرابی پله های برقی سطح شهر موضوعی 
است که هر از چندگاهی توسط شهروندان 

گزارش می شود و طبيعتا مشکلاتی را برای 
رفت و آمد و عبور و مرور افراد به ويژه سالمندان 
يا افراد معلول و همين طور زنان باردار يا در 
مواردی کودکان، به وجود می آورد. اين روزها 
به نظر اين خرابی ها افزايش بيشتری داشته اند 
که مسئولان در گفت وگو با رسانه ها نسبت به 
آن واکنش نشان داده اند.آن ها بحث سرقت 
از پله های برقی را مطرح کرده و آن را يکی از 
عوامل جدی خرابی پله های برقی دانسته اند و 
 البته آن ها طبق يک روال هميشگی اين آمار 
يعنی آمار خرابی پله ها را در زمان مسئوليت 
پذيری خود در مديريت شهری، کمتر از قبل 
دانسته اند، از آن جمله است؛ مدير بخش حفظ 
و نگهداری پله برقی های سازمان زيباسازی 
که ضمن ترسيم يک شکل عجيب از سرقت 
تو گويی سرقت از بانک يا جواهرفروشی بوده، 
گفته است »متأسفانه بارها با سرقت هايی 
روبه رو شده ايم که در آن با قمه به نگهبان های 
پل حمله و با استفاده از ابزارهايی قطعات پله 

برقی را جدا کرده و برده اند.« او توضيح داده 
که »مجموعا 4۸4 پله برقی در تهران داريم 
که روی ۱۲۱پل نصب شده است. ۱۲تيم 
سرويس و نگهداری هم در حال تعمير دوره ای 
هستند. گاهی خسارت به اندازه ای است که 
بيش از يک تيم را بايد بفرستيم تا همه تکه ها 
را خارج و دوباره نصب کنند.« حامد صادقی، 
عامل اصلی خرابی بخش زيادی از اين پله ها 
را سرقت از آن ها معرفی کرده تا تحريم ها. 
اما پيش از اين هم رضا صيادی، مديرعامل 
سازمان زيباسازی شهرداری تهران هم گفته 
بود که »بعضا سرقت هايی از پله برقی های 
تهران رخ می دهد و با توجه به اينکه همه 
پل های مکانيزه نگهبان دارند، به محض وقوع 
سرقت، اين مساله به کلانتری محدوده اعلام 
می شود.« موضوع سرقت از تجهيزات پله 
برقی ها از سوی صيادی هم به عنوان يکی 
از عوامل شايع و پرتکرار خرابی اين پله ها 
ياد شده و تاکيد شده است که سارقان در 

بسياری از موارد به دزديدن قطعات فلزی پله 
يا تجهيزات تابلوهای برق مربوط به پل های 
مکانيزه می پردازند و به گفته او »دزدها بلای 
جان پله برقی ها شده اند.« البته مهدی بابايی، 
نايب رئيس کميسيون خدمات شهری شورای 
شهر تهران هم درباره اين موضوع، گفته »تا 
کنون سازمان زيباسازی مساله سرقت از پله 
برقی های را به عنوان يک مساله حاد و جدی به 
شورای شهر اعلام نکرده است.« و افزوده است 
که »من شخصا پيگير موضوع کاهش خرابی 
پله برقی های پل های مکانيزه هستم. البته 
مسئوليت اصلی نگهداری از پله برقی های هر 
پل مکانيزه، برعهده پيمانکار مربوط به آن پل 
است و نگهبانان نيز توسط همين پيمانکاران 
استخدام می شوند و اگر سرقتی رخ بدهد، 
نگهبانان هر پل بايد پاسخگوی علت وقوع 

آن باشند.«
  سنسور به پله برقی وصل می کنیم

اين مقام مسئول گفته می خواهيم پله 
برقی ها به سامانه ای هوشمند و آنلاين متصل 
شوند و اينطور توضيح داده که »اکنون اين 
سازمان به دنبال اجرای طرحی با کمک يک 
شرکت دانش بنيان داخلی است تا سامانه ای 
برای نظارت هوشمند بر خرابی يا خاموشی پله 
برقی ها طراحی شود تا به محض اينکه هر پله 
برقی به علت خرابی يا علل ديگر دچار خاموشی 
شد، موضوع به صورت آنلاين در سامانه اطلاع 
داده شود تا تيم های سرويس و نگهداری برای 
بررسی مساله به محل قرارگيری آن پله برقی 
اعزام شوند.« آن ها می خواهند يعنی قصد 
دارند، سنسورهايی به تمام پله برقی ها نصب 
کنند و اين سنسورها هم به گفته خودشان، به 
يک داشبورد مديريتی در سازمان زيباسازی 
متصل شود تا بتوان به صورت لحظه ای بر 
خاموشی پله برقی های پل های مکانيزه نظارت 
کرد. گويا قرار است در آينده نزديک تمام پله 
برقی های پل های مکانيزه تهران به صورت 
آنلاين به سامانه هوشمند متصل شوند! و از 
اين طريق نظارت بر آنها هم افزايش بيشتری 

پيدا کند. 
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   آرامستان اراک 
امروز تعطیل است

سرپرست سازمان مديريت آرامستان های 
شهرداری اراک گفت: آرامستان اراک به 
دليل برخی ملاحظات امنيتی، اين پنجشنبه 
تعطيل است و مردم در اين روز به هيچ عنوان 
به اين مکان مراجعه نکنند. وی با اشاره به 
اينکه هيچگونه آيين تشييع و تدفين برگزار 
نمی شود، گفت: »امواتی که از عصر ديروز تا 
پايان روز پنجشنبه به آرامستان منتقل شود، 
در سردخانه نگهداری و مراسم تدفين آن ها 
روز جمعه انجام می شود!« مسعود آقازيارتی، 
ضمن عذرخواهی از مردم برای تعطيلی 
آرامستان در روز پنجشنبه، بيان کرد: انتظار 
است مردم همکاری خوبی با اين سازمان 

داشته باشند. 
 

رد خبر »اسکان مردانِ در 
معرض خشونت خانگی در 
سامان سراهای بهزیستی«!

رد  به  واکنش  در  ايلنا  خبرگزاری   
خبر »اسکان مردانِ خشونت خانگی در 
صوتی  فايل  بهزيستی«  سامان سراهای 
گفت وگو با معاون فرهنگی و امور اجتماعی 
سازمان بهزيستی را منتشر می کند. به گزارش 
معاون  نصيری،  محمد  خبرگزاری،  اين 
فرهنگی و اجتماعی سازمان بهزيستی در 
گفت وگويی که در حاشيه جلسه شورای 
اجتماعی کشور انجام شد، در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اينکه آيا خانه های امن برای مردانی 
که دچار خشونت خانگی شده در سازمان 
بهزيستی وجود دارد، می گويد: »در مواردی 
از خشونت خانگی که فرد خشونت ديده 
مرد است، ما در مراکز اورژانس اجتماعی 
و  هماهنگی  که  داريم  سامان سراهايی 
پذيرش اين افراد انجام می شود، اما با توجه 
به اينکه بيش ترين افراد خشونت ديده در 
خشونت های خانگی زنان هستند بيش ترين 
توجه ما برای اين افراد است.« اما اين اظهارات 
طی گفت وگويی در يک خبرگزاری با عنوان 
»بهزيستی سامان سرايی برای »مردان در 

معرض خشونت خانگی« ندارد« رد شد. 

  هشدار زرد هواشناسی 
برای استان های ساحلی

 سازمان هواشناسی از تداوم بارش برف 
و باران در برخی مناطق کشور خبر داد و با 
اشاره به تقويت سامانه بارشی برای استان های 
ساحلی هشدار سطح زرد صادر کرد. بر 
اساس پيش بينی کلی نقشه های همديدی 
و آينده نگری سازمان هواشناسی روز گذشته، 
در برخی مناطق گيلان، اردبيل، آذربايجان 
شرقی، آذربايجان غربی و ارتفاعات البرز 
مرکزی بارش پراکنده روی داد. در بوشهر، 
فارس و برخی مناطق کرمان، خوزستان، 
کهگيلويه و بويراحمد، خراسان جنوبی، 
جنوب خراسان رضوی، شمال هرمزگان و 
جنوب يزد بارش باران، رگبار، رعدوبرق و 
وزش باد شديد موقتی پيش بينی شده است. 

اعلام محدودیت های ترافیکی 
در پایان هفته

 رئيس مرکز اطلاعات و کنترل ترافيک 
افزايش  از  کشور  انتظامی  راهور  پليس 
چشمگير تصادفات زنجيره ای در محورهای 
مواصلاتی به دليل بی احتياطی رانندگان در 
شرايط بارانی خبر داد. سرهنگ احمد شيرانی، 
در گفت وگو با ايلنا درباره محدوديت های 
ترافيکی چهارشنبه ۱۶ تا شنبه ۱9آذر ماه 
۱40۱ گفت: تردد موتورسيکلت از ساعت 
۱۲ ظهر روز چهارشنبه مورخ ۱40۱/9/۱۶ 
تا ساعت ۶ روز شنبه مورخ ۱40۱/9/۱9 از 
محورهای کرج -  چالوس، هراز، فيروزکوه و 
محور تهران -  سمنان -  مشهد و بالعکس 
تردد  البته  داد:  ادامه  او  است.  ممنوع 
موتورسيکلت های انتظامی و امدادی برای 
انجام ماموريت های ضروری در مسير مجاز 
جريان ترافيک بلامانع خواهد بود. رئيس 
مرکز اطلاعات و کنترل ترافيک پليس راهور 
انتظامی کشور خاطرنشان کرد: در محور 
چالوس )کندوان( تردد انواع وسايل نقليه 
از ساعت ۱3الی ۲4 روز پنجشنبه مورخ  
۱40۱/9/۱7 از مرزن آباد به سمت کرج ممنوع 
بوده و در صورت اعلام مأمورين پليس راه در 
محل، تردد انواع وسايل نقليه از ساعت ۱۶ 
الی ۲4 همان روز از کرج )ميدان اميرکبير( 
و آزادراه تهران -  شمال به سمت مرزن آباد 
به صورت يکطرفه خواهد بود. شيرانی تصريح 
کرد: تردد انواع وسايل نقليه از ساعت ۱3الی 
۱40۱/9 از کرج  ۲4 روز جمعه مورخ ۱۸/
)ميدان اميرکبير( و ابتدای آزادراه تهران 
-  شمال به سمت مرزن آباد ممنوع بوده و در 
صورت اعلام مأمورين پليس راه در محل، تردد 
انواع وسايل نقليه از ساعت ۱۶ الی ۲4همان 
روز از مرزن آباد به سمت کرج و تهران به صورت 
يکطرفه خواهد بود. او ادامه داد: در محور هراز 
تردد انواع وسايل نقليه از ساعت ۱4الی ۲۲ روز 
جمعه مورخ ۱40۱/9/۱۸ از رودهن به سمت 
آمل ممنوع بوده و در صورت اعلام مأمورين 
پليس راه درمحل، تردد انواع وسايل نقليه 
از ساعت ۱۶ الی ۲۲ همان روز از آب اسک 
به سمت رودهن )محدوده مشا( به صورت 

مقطعی يک طرفه انجام می شود. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

 مسئولین شهری علت عمده خرابی پله های برقی سطح شهر را به دلیل دزدی از قطعات آن می دانند آنها می گویند در مواردی با قمه به نگهبان پله برقی حمله و قطعات دزدیده شده اند!

دزدها بلای جان پله برقی ها شده اند 
  قرار بود سنسورهایی به پله های برقی وصل شوند تا نظارت بر آنها افزایش پیدا کند

 افشين استوار، رئيس پژوهشگاه غدد و 
متابوليسم دانشگاه علوم پزشکی تهران، در 
مورد وضعيت بيماری فشار خون در کشور 
اظهار کرد: بالای ۵0 درصد از افراد مبتلا به 
فشار خون اطلاعی از بيماری خود ندارند، 
بسياری از افراد نسبت به بيماری خود آگاهی 
ندارند و بايد آن ها را آگاه کرد، اين در حالی 
است که سالانه بيش از ۱00 هزار مرگ ناشی 
از فشار خون درکشور وجود دارد. عضو هيات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: در 
قبل از کرونا با توجه به اهميت اطلاع رسانی 
به افراد در مورد فشار خون کمپينی در وزارت 
بهداشت راه اندازی شد. در آن زمان برداشت 
ما اين بود که ۸0 درصد از علل مرگ در کشور 
ناشی از بيماری های غير واگير است که ۱00 
هزار نفر آن به دليل فشار خون جان خود را از 
دست می دهند. لذا با هدف آگاهی رسانی به 
مردم و سياست مداران و ايجاد حساسيت در 
سطح ملی در مورد اهميت آگاهی در مورد 
فشار خون اين کمپين راه اندازی شد. دو مقاله 
از اين کمپين آماده و نتايج اين مطالعه در آن ها 
آمده است. او ادامه داد: در اين مطالعه ما فشار 
خون حدود 30 ميليون نفر را در يک مدت 
ماهه اندازه گرفتيم که ۲۶ ميليون نفر از آن ها 
غيرتکراری بودند، نزديک ۵ ميليون نفر بيمار 
مبتلا به فشار خون شناسايی شدند که نزديک 
۸00 هزار نفر از آن ها جديد بوده و اطلاعی 
از بيماری فشار خون نداشتند. استوار تأکيد 
کرد: الگوی توزيع جغرافيايی بيماری های 
غيرواگير مانند ديابت، چاقی و فشار خون در 
کشور تقريبا مشابه است و اين بيماری ها در 
شمال دربرگيری بيشتری دارند. البته بايد 
اين نکته را يادآور شد که در اين استان ها 
جمعيت سالمند بيشتری هم زندگی می کنند، 
به طور مثال جمعيت سالمند گيلان دو برابر 

جمعيت سيستان و بلوچستان است. او اظهار 
کرد: عوامل خطر فشار خون مانند استعمال 
دخانيات در برخی از استان های غربی نيز 
بيشتر است. رئيس سابق مرکز مديريت 
بيماری های غير واگير وزارت بهداشت 
همچنين در رابطه با تأثير پارازيت ها بر 
بيماری های غيرواگير نيز اظهار کرد: واقعيت 
اين است که در حال حاضر مطالعه ای در 
کشور انجام نشده است تا ببينيم چه عوارضی 
را به وجود می آورد يا خير؟ اينکه مطالعه ای 
انجام نشده به اين معنی نيست که عوارضی 
ندارند اما نمی دانيم که تأثير دارد يا خير؟ 
يا روی چه چيزی تأثير دارد و بر روی چه 
چيزی تأثير ندارد و بر اساس چه مکانيسمی 
می تواند اين تأثير را اعمال کند. او تأکيد کرد: 
پارازيت يک مواجهه محيطی است که مانند 
آلودگی هوا، سر و صدا، امواج موبايل و امواج 
وای فای بايد مورد مطالعه قرار بگيرند. وقتی 
يک مطالعه علمی انجام نشود، در وضعيت  
عدم آگاهی به سر می بريم. استوار يادآور 
شد: در مورد نقش آلودگی هوا در افزايش 
بيماری های غيرواگير نيز اظهارکرد: ما قبلا 
چهار بيماری غير واگير و چهار عوامل خطر 
آن را مطرح می کرديم؛ بيماری های قلبی، 
سرطان، ديابت و بيماری های مزمن تنفسی 
بودند اکنون بيماری های روانی اضطراب و 
افسردگی نيز به اين بيماری ها افزوده شده 
است. عوامل خطر نيز چهار عامل تغذيه، کم 
تحرکی، مصرف سيگار و الکل بودند که از 
سال ۲0۲0 نيز آلودگی هوا به اين چهار عامل 
اضافه و تبديل به ۵ عامل شده است. آلودگی 
هوا در واقع عامل مشترک همه بيماری های 
غير واگير است، سرطان، ديابت، بيماری های 
مزمن تنفسی و حتی بيماری های عصبی و 

روانی است.

  قرار بود با اجرای طرح نوسازی ناوگان 
فرسوده در بخش حمل و نقل بار، دارندگان 
کاميون های فرسوده، خودروهای خود را از 
رده خارج کنند و به ازای اقساط آن، با حمايت 
دولت، مالک کاميون اروپايی شوند اما در اجرا 
هر چند کاميون های سه سال کارکرده اروپايی 
وارد شدند اما چرخ آنها به جاده نرسيد و در 
گمرک انباشت شدند. طبق اعلام سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای، نيمی از 
حدود 400 هزار کاميون موجود و فعال در 
شبکه جاده ای، فرسوده هستند که تردد با اين 
ناوگان پير ميزان هزينه سوخت، استهلاک و 
آلايندگی را تا چند برابر افزايش می دهند، از 
اين رو طرح نوسازی از سال 97 کليد خورد و از 
سال 99 به اجرا رسيد. اما در اجرا موانعی ايجاد 
شد که نتيجه اين بود در حاليکه ديگر برای 
دارندگان کاميون های فرسوده، اسقاط و خريد 
کاميون نو صرفه اقتصادی ندارد، کاميون های 
وارداتی دست دارندگان کارت بازرگانی، دلالان 
و واسطه ها افتاد، حواله فروشی و گران فروشی 
شد و در نهايت با افزايش قيمت ها دست 
رانندگان کاميون به کاميون های نو داخلی 
و اروپايی نرسيد. جلال موسوی، نايب رئيس 
کانون انجمن های صنفی کاميونداران کشور 
در گفت وگو با ايلنا درباره روند اجرای نامناسب 
طرح نوسازی ناوگان کاميون و شرايطی که 
باعث شد برخی از رانندگان عطای نوسازی 
را به لقايش ببخشند و قيد کاميون نو را بزنند، 
اظهار داشت: مشکلاتی باعث شد که اين طرح 
به درستی به اجرا نرسد و يکی از دلايلی که 
منجر به عدم ترخيص کاميون های وارداتی 
شد بحث عدم ارائه گواهی اسقاط بود. طبق 
قانون برای واردات هر دستگاه کاميون نو و سه 
سال کارکرده و کمتر اروپايی بايد يکدستگاه 
کاميون فرسوده اسقاط می شد اما رانندگان 

امکان اسقاط را به دليل افزايش قيمت کاميون 
از دست دادند.  موسوی افزود: معتقدم نوسازی 
ناوگان و واردات کاميون اساسا بدون برنامه 
بود، مشکل اين بود که تمرکز بر واردات کشنده 
است اين در حالی است که در بحث بار خرد با 
کمبود ناوگان مرتبط با آن )کاميونت( مواجه 
هستيم و به طور قطع در جابه جايی بارهای 
خرد با خودروهای سنگين به مشکلاتی بر 
می خوريم. از سوی ديگر بازار از خاور اشباع 
شده و به حدی خاور در ناوگان وجود دارد که 
با مازاد اين ناوگان و سرگردانی آن مواجه ايم. 
صنفی  انجمن های  کانون  نايب رئيس 
کاميونداران گفت: واردکنندگان کاميون ها 
در ايران به دليل نداشتن گواهی اسقاط چند 
ماه سرگردان بودند و امکان استفاده از اين 
کاميون ها را نداشتند. در اين مدت به طور 
کلی تورم در ايران و در دنيا افزايش يافت و 
کاميون  هم مانند ساير کالاها گران شد و به 
دنبال آن قدرت خريد رانندگان هم کاهش 
پيدا کرد. او با اشاره به مهاجرت رانندگان 
کاميون از کشورمان به کشورهای اروپايی 
گفت: در حال حاضر در اروپا تعداد کاميون 
شرکت های حمل و نقل افزايش يافته اما با 
کمبود راننده مواجه شده اند و به همين دليل 
از رانندگان ايرانی استقبال شده و مهاجرت 
رانندگان ايرانی افزايش يافته است، گفته 
می شود در حال حاضر تعداد رانندگان ايرانی و 
پاکستانی در شرکت های حمل و نقل اروپايی 
زياد است. البته رانندگان برای پذيرش در 
اين شرکت های اروپايی و کار در اين کشورها 
آزمون های استاندارد را پشت سر می گذارند تا 
مجوز کار داشته باشند. ارائه امکانات مناسب به 
رانندگان در اين کشورها باعث شده رانندگان 
ايرانی هم به اين کشورها برای کار مهاجرت 

کنند. 

نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کامیونداران از افزایش مهاجرت رانندگان 
ایرانی به اروپا خبر داده 

 کامیون دارها 
درفکر مهاجرت

 رئیس پژوهشگاه غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی تهران از مرگ سالانه ۱۰۰ 
هزار نفر در اثر فشار خون خبر داد

آلودگی هوا عامل مشترک همه 
بیماری های غیرواگیر است


